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INGYENES KÖZÖSSÉGI HETILAP

Sikeres Sopron Trail

Tökéletes futóidő és hatalmas érdeklődés jellemezte az idei Sopron 
 Trail terepfutó versenyt és túrát. Összesen mintegy 400 résztvevő indult 
a különböző nehézségű és hosszúságú pályákon. A verseny központja 
Brennbergbányán volt.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER

Pörköltcsodák Tómalmon

– Mi, soproniak tiszteljük és becsüljük azt a gazdag történelmet és kultúrát, melyet elődeink ránk hagytak – mondta dr. Farkas Ciprián polgármester a Soproni Múzeumnegyed 
megnyitóján. A fejlesztés a Modern Városok Program részeként valósult meg a Storno-ház, a Fabricius-ház, a Tábornok-ház és a Tűztorony összekapcsolásával.

A jövő soproni múzeuma

Visszapillantók…

Folytatódik a Fertő-part 
fejlesztése, jelentette be 
a múlt hétvégén a tónál 
Lázár János miniszter és 
dr. Farkas Ciprián pol-
gármester. Mint meg-
tudtuk, ideiglenesen át-
adják az északi kikötőt, 
hogy a vitorlások és a 
horgászok használni tud-
ják, kialakítják a stran-
dot a szükséges létesít-
ményekkel együtt, plusz 
a hajókikötőt, a területet 
pedig az ökopark-
kal rendezik. 3
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Sorozatunkban a város legjelentősebb cégeit mutatjuk be, 
ezúttal a Hirschler Glas Kft.-t.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Folytatódik 
a fejlesztés

Az elmúlhatatlan jövendő képei
Ünnepeld a múltat, inspiráld a jövőt! A Soproni Ünnepi Hetek keretében megnyílt 
Giczy János emlékkiállítása a Festőteremben. A tárlat július 2-ig látogatható. 2

Idén már 16 csapat mérte össze tudását a hagyományos tómalmi nyár-
köszöntő családi nap pörköltfőző versenyén.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN
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ÜVEGBŐL VISSZAPILLAN-
TÓ TÜKÖR:  A síküvegtáblá-
kat darabolásuk után kemen-
cékben hajlítják meg. Ezután 
mossák, foncsorozzák, formá-
ra vágják, csiszolják, majd vé-
gül csomagolják, és kiszállít-
ják a vevőhöz a termékeket.

Sopron Megyei Jogú Város Önkormányzata pályázatot hirdet a

SOPRON, ADY ENDRE ÚT 10.
szám alatt található, 3296 hrsz.-ú, 5799 m2 alapterületű,

„kivett művelődési központ” megnevezésű ingatlan

ÉRTÉKESÍTÉSÉREÉRTÉKESÍTÉSÉRE
Az ingatlan minimális eladási ára: 864.500.000 Ft (áfamentes értékesítés)

Az ingatlan megtekintésének időpontja:
2023. június 22. csütörtök, 10.00 óra, illetve a Polgármesteri Hivatal 

Városgazdálkodási Osztályával előzetesen egyeztetett időpontban
A pályázat benyújtásának határideje: 2023. július 26. szerda, 11.00 óra

A pályázat elbírálásának határideje: 2023. szeptember 28. 

Sopron Megyei Jogú Város Önkormányzata

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS

A pályázatokat írásban, zárt borítékban (magyar nyelven),
1 példányban kell benyújtani a következő címre:

Sopron Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal,
Városgazdálkodási Osztály, 9400 Sopron, Fő tér 1. 

(A borítékra kérjük, írják rá „Ady Endre u. 10. vételi ajánlat –
Nem felbontandó” és a pályázó telefonszámát!)

A pályázat részleteiről érdeklődhet az alábbi elérhetőségek bármelyikén:
személyesen Sopron Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal 

Városgazdálkodási Osztályán ügyfélfogadási időben,
telefonon a 99/515–404-es telefonszámon, illetve a

takacs.andras@sopron-ph.hu e-mail-címen.
A részletes pályázati kiírás elérhető a www.sopron.hu

Önkormányzat alportálján a pályázatok között.

GYŐRI-VARGA 
NÓRA

Vannak 
köztük 
tősgyöke-

resek, vidéki erede-
tűek és külföldi tulaj-
donúak – ami közös 
bennük, hogy válto-
zatos tevékenységü-
ket Sopronban végzik. 
Sorozatunkban a város 
legjelentősebb cégeit 
mutatjuk be, ezúttal a 
Hirschler Glas Kft.-t.
A Hirschler nevet Sopronban 
több vállalkozás is viseli, így 
például a Hirschler Gránit 
Kft. is, azonban az üvegmeg-
munkálás az, amivel a csa-
lád neve már 1899 óta össze-
forrt. Ezt az irányt folytatták 
tovább hárman is az utódok 
közül, de a profil mindegyi-
küknél más. A Hirschler Glas 
Kft. visszapillantó tükröket 
készít az Ágfalvi úton. – 1970-
ben döntött úgy az édesapám, 
Hirschler Rezső, hogy tevé-
kenységi kört vált, ekkortól 
gyártunk visszapillantó tük-
röket – kezdte Hirschler Ju-
dit ügyvezető. – Én 2006-ban 
vettem tőle át végleg a ve-
zetést mint 4. generáció, és 
már itt dolgozik velünk két 
gyermekünk, Rebeka és Ri-
chárd is. Nagymértékben 

támaszkodom a férjemre, 
Varjú Lászlóra is: a fiunkkal 
együtt kulcsszerepe van a fej-
lesztési és műszaki folyama-
tokban. Az erősségünk is az 
összetartásunkban van.

Hirschler Richárd tanul-
mányai után a cégnél kezdett 
el dolgozni. Számos fejleszté-
se, találmánya van, a vákuum-
technológiában elért eredmé-
nyei pedig kimagaslók: többek 
között a nevéhez fűződik 
egy bevonósor létrehozása, 
amelyben vákuumban készí-
tenek üvegből tükröt.

Hirschler Rebeka eredeti-
leg egészen más úton indult 

el. A soproni vendéglátóipa-
ri szakközépiskolában érett-
ségizett, ezután a Budapesti 
Gazdasági Egyetemen szer-
zett közgazdász diplomát. 
– A Covid miatt nem tud-
tam a vendéglátóiparban el-
helyezkedni, a cégben azon-
ban megüresedett egy állás, 
így itt kezdtem el dolgozni 
– mondta. – Úgy megtetszett 
a nemzetközi kapcsolatok és 
a logisztika világa, hogy itt ra-
gadtam. Tanulmányaimat eb-
ben az irányban folytattam, 
hamarosan mesterdiplomát 
szerzek a Soproni Egyetem 
vezetés és szervezés szakán.

A Hirschler Glas Kft. fő-
ként haszongépjárművek – te-
herautók, építőipari és mező-
gazdasági gépek, targoncák 
– visszapillantó tükreit gyárt-
ja, de a személyautó-iparban 
is jelen van. Partnerei között 
szerepel az IVECO, a MAN, a 
Caterpillar, a JCB, a Scania, de 
a Volvo, a Mitsubishi és a Mer-
cedes is. Évi mintegy 2 millió 
terméket állítanak elő, mely-
hez 1700 tonna üveget dolgoz-
nak fel. 65 munkavállalójuk 
között megváltozott munka-
képességűek is vannak, szí-
vesen fogadják és integrál-
ják őket.

– Büszkék vagyunk arra, 
hogy az országban egyedülál-
ló módon van egy, a teljes ter-
melésünket lefedő Ipar 4.0-s 
adatgyűjtő és -elemző rend-
szerünk – folytatta Hirschler 
Judit. – Általa a gyártócsar-
nokban és az irodákban talál-
ható kijelzőkön nyomon tu-
dunk követni minden egyes 
megmunkálási folyamatot. 
A segítségével a gyártás köz-
ben keletkező hibás darabo-
kat rögtön regisztráljuk, és 
azonnal be tudunk avatkozni 
a folyamatokba.

A Hirschler Glas Kft. fon-
tosnak tartja a környezet vé-

delmét, a karbonlábnyomuk 
csökkentését, az üveghulla-
dékot újrahasznosítják, nap-
elemeket telepítettek. Most is 
modern vízkezelő rendszert 
használnak, a jövőben pedig 
tovább folytatják gyártásuk 
automatizálását.

A Hirschler Glas Kft.  évi 2 millió terméket gyárt, ehhez 1700 tonna üveget dolgoz fel

A visszapillantók tükrében…

A Hirschler Glas Kft. főként haszongépjárművek visszapillantó tükreit gyártja, de a személyautó-iparban is jelen van. A családi vállalkozásban több generáció dolgozik 
együtt, felvételünkön (b–j) Hirschler Richárd, Hirschler Judit, Hirschler Rebeka és Varjú László.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN

A KAS képviselőit fogadták
A Konrad Adenauer Stiftung (KAS) képviselőivel egyeztetett 
dr. Farkas Ciprián múlt héten a városházán. A találkozón a pol-
gármester kiemelte: az önkormányzat számára kiemelten fontos a 
partneri kapcsolatok ápolása a civil szervezetekkel. A KAS egy né-
met kereszténydemokrata alapokon működő tudásközpont, amely 
Magyarországon is aktívan végzi tevékenységét.

HUSZÁR JUDIT

Ünnepeld a múltat, inspiráld a jövőt! A Soproni 
Ünnepi Hetek keretében megnyílt Giczy János 
(1933–2016) emlékkiállítása a Festőteremben.

„Mert a tehetség kevés. Az ér-
telem is kevés. A műveltség 
is kevés ahhoz, hogy valaki 
művész legyen. Mindehhez 
végzet kell, melyet nem lehet 
félreérteni, s melyet semmi-
féle emberi erő vagy szándék 
nem tud megmásítani.” – Má-
rai Sándor szavait idézve mél-
tatta Giczy János művészetét 
dr. Farkas Ciprián polgármes-
ter a szombati megnyitón. 

– Giczy János itt, a soproni 
Festőteremben egy kiállítást 

nézve döntötte el, hogy ma-
ga is festő lesz. Elhivatott volt 
– a művészet és Sopron elhi-
vatottja – mondta megnyitó 
beszédében Tóth Éva önkor-
mányzati képviselő, kultu-
rális tanácsnok. – A mostani 
tárlaton a korai képei közül 
is láthatunk válogatást, a ’70-
es, ’80-as, ’90-es évek alkotá-
sai is megjelennek. Jól látható 
közben a változás: a népi ele-
mek erősödő allegorikus jel-
lege. Műveivel szakrális ma-

gasságba emelte a hétköznapi 
tevékenységeket. 

Giczy János idén lenne ki-
lencvenéves, számtalan el-
ismerést elnyert életében: 
1997-ben Sopron Kultúrájá-
ért, 2008-ban Pro Urbe díjat, 
2013-ban pedig díszpolgári cí-
met kapott. 

Az idei Soproni Ünnepi He-
tek kiemelt programja élet-
mű-kiállítása, amely július 
2-ig látható a Festőteremben. 
A megnyitón részt vett Barcza 
Attila, Sopron és térsége 

jelenlegi országgyűlési kép-
viselője, Firtl Mátyás, koráb-
bi országgyűlési képviselő, 
Giczy János özvegye, Dalos 
Margit, valamint unokahúgai 
is, akik mezőségi népdalokat 
adtak elő. 

Az életmű-kiállítás mel-
lett a Fabricius-ház minigalé-
riájában is megnyílt egy tárlat 
szombaton. Ezen a kamaraki-
állításon a festőművésznek a 
Soproni Múzeum tulajdoná-
ban lévő alkotásait láthatjuk 
– szintén július 2-ig. 

Az elmúlhatatlan jövendő képei

KÍSÉRŐPROGRAMOK A FESTŐTEREMBEN:  Június 25-én 17 
órától filmvetítést tartanak Giczy János festőművészről, a tárlat 
finisszázsaként pedig július 2-án 17 órától Jacsó Erika fuvolamű-
vész ad kamarakoncertet. 

Giczy János idén lenne 90 éves, számtalan elismerést elnyert életében. Alkotásai július 2-ig láthatók a Festőteremben.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN
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Folytatódik a Fertő-part fejlesztése, jelentette be 
a múlt hétvégén a tónál Lázár János miniszter és 
dr. Farkas Ciprián polgármester.

Az utóbbi időben felgyorsul-
tak a Fertő-part fejlesztésé-
ről szóló tárgyalások. Erre 
utalt a Soproni Múzeumne-
gyed átadásán Csepreghy 

Nándor miniszterhelyettes 
(lásd írásunkat az 5. oldalon), 
és számos különböző infor-
máció is. A találgatások végé-
re Lázár János tett pontot, aki 

dr. Farkas Cipriánnal a hely-
színen tartott közös tájékoz-
tatóján jelentette be, hogy a 
világjárvány és a háború mi-
att felfüggesztett program 
folytatódik. Mint megtud-
tuk, ideiglenesen átadják az 
északi kikötőt, hogy a vitorlá-
sok és a horgászok használni 
tudják, kialakítják a strandot 
a szükséges létesítményekkel 
együtt, plusz a hajókikötőt, a 

területet pedig az ökopark-
kal rendezik. Lázár János és 
dr. Farkas Ciprián azonban 
hangsúlyozták, hogy a ké-
sőbbiekben a fejlesztést az 
eredeti program szerint fe-
jezik be.

Az előkészületek azonnal 
megkezdődtek, illetve meg-
kezdődnek, hogy a fejlesz-
tés vázolt elemei minél előbb 
megvalósuljanak. 

Átadják  az északi kikötőt, kialakítják a strandot, az ökoparkot is

Folytatódik a fejlesztés

Lázár János (j) és dr. Farkas Ciprián hangsúlyozták: a későbbiekben a fejlesztést az eredeti program szerint fejezik be.

Tudja, hol van a Thur-
ner Mihály utca? Va-
jon kiről nevezték el a 
Károly-magaslati utat? 
És ki volt István bíró? 
Sorozatunkban neve-
zetes soproni utcákon 
kalandozunk.

Az Alsólövérekben található 
Vadas Jenő utca a Lövér kör-
utat és a Városligeti utat kö-
ti össze, nevét 1969-ben kap-
ta. A Villa sorral párhuzamos 
utca legkorábbi része a Villa 
sorral egy időben épült. Kez-
detben hétvégi gyümölcsös-
kertek voltak itt kerti lakok-
kal, majd a mai Villa soron 
és környékén megjelentek a 
svájci, német és osztrák üdü-
lőépületek mintájára épült, 
favázas nyaralóépületek, me-
lyeket később már állandó 
lakásként használtak a tu-
lajdonosaik. A területről cso-
dás panoráma nyílt a városra. 
Többek között Schiller János, 
Boór Károly, Bernard Ven-
cel és Schármár János voltak 
az építészek, és a környéken 
volt villája Romwalter Károly 
nyomdatulajdonosnak, Wall-
ner Ignác címzetes tankerüle-
ti főigazgatónak és reáliskolai 
igazgatónak, valamint Gallus 
Kálmán tisztviselőnek, a Sop-
roni Ipar- és Kereskedelmi Se-
gélyszövetkezet elnökének is. 

A Lövérek Nussranäcker 
nevű részén, a Villa sor és a 

mai Vadas Jenő utca területe 
között működött a 20. század 
első évtizedeiben a Neuberger 
testvérek téglagyára. A gyár 
területén az 1910-es években 
többször is földcsuszamlás 
volt, amely a környéken lakók 
közlekedését is veszélyeztet-
te, ezért a gyárat rövidesen 
felszámolták.

Az utca első épülete (Vadas 
Jenő utca 23.) 1893–1894-bent 
épült a mai Városligeti út kö-
zelében Bernárd Vencel tervei 
alapján. A házat a második vi-
lágháború után két lakrészre 
osztották. Egyik fele évtize-
dekig elhanyagolt állapotban 
volt. A közelmúltban igénye-
sen felújították, és dicséretet 

érdemel, hogy a felújítás során 
a lehető legtöbbet meghagy-
tak az 1910-es évekre jellemző 
részletekből és stílusjegyek-
ből, amely a klasszikus lövé-
reki lakóépületek sajátja.

A Vadas Jenő utca történe-
tét ifj. Nemes András, a Sopro-
ni Múzeum munkatársa me-
sélte el.

Sopronban járunk:  A Vadas Jenő utca első épülete 1893–1894-ben épült

Az erdőmérnök utcája

VADAS JENŐ  erdőmérnök (1857–1922) Hámoron született, 1882-ig a Vlkolinszky Jenő nevet visel-
te. 1878-ban végezte el a selmecbányai Bányászati és Erdészeti Akadémia erdőmérnöki tanfolyamát. 
1885-ben a Vadászerdőn (Temes vármegye) alapított erdőőri szakiskola tanára, később igazgatója. 
1891-től a selmeci Bányászati és Erdészeti Akadémia rendes tanára: erdőművelést, erdővédelem-, nö-
vény- és állattant oktatott. 1898-tól az általa szervezett központi erdészeti kísérleti állomás első ve-
zetője volt. Jelentős erdészeti szakíró; munkatársa volt az Erdészeti Lapok folyóiratnak és szerkesz-
tette az általa alapított Erdészeti Kísérletek folyóiratot (1899–1918). Mellszobra a soproni egyetem 
botanikus kertjében található.

Az Alsólövérekben lévő Vadas Jenő utca a Lövér körutat és a Városligeti utat köti össze. 
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Idén nyolcadik alkalommal csatlakozott rendez-
vényével a nemzetközi útátjáró-biztonsági nap-
hoz a GYSEV Zrt.

Múlt szerdán a soproni rend-
őrök ellenőrzéseket végeztek 
a Batsányi úti vasúti átjárónál, 
a GYSEV munkatársa pedig a 
biztonságos közlekedésről 
adott tájékoztatást az autóve-
zetőknek és gyalogosoknak. 

– Magyarországon, ha 
nem villog a fénysorompó 
fehér jelzése, az azt jelenti, 
hogy meghibásodott az esz-
köz. Akár autóval, akár gya-
log közlekedünk, ebben az 
esetben meg kell állnunk az 
átjárónál, és csak akkor ha-
ladhatunk tovább, ha meg-
győződtünk róla, hogy nem 
közeledik szerelvény egyik 
irányból sem – mondta a hely-
színen Babella-Lukács Kata-
lin rendőr őrnagy, a Soproni 

Rendőrkapitányság kiemelt 
bűnmegelőzési főelőadója.

Rázó László, a GYSEV Zrt. 
szóvivője hangsúlyozta: az 
elmúlt 10 év statisztikáiból 
látszik, hogy szinte az ösz-
szes vasúti átjárónál történt 
balesetet az autósok figyel-
metlensége és a KRESZ sza-
bályainak megszegése okoz-
za. Hozzátette: az átjáróknál 
kialakított labirintuskor-
lát a gyalogosok biztonságát 
szolgálja, hiszen arra kész-
teti őket, hogy nézzenek kö-
rül, miközben megközelítik a 
síneket.

A rendezvényen elhang-
zott: az idei évben a GYSEV 
hálózatán még nem történt 
vasúti átjárónál baleset.

Biztonságban  
a vasúti átjárókban

Múzeumok éjszakája
JÚNIUS 24-ÉN A SOPRONI MÚZEUM ÖT HELYSZÍNEN VÁR-
JA A LÁTOGATÓKAT. Az új Múzeumnegyedben 18 órától Betekin-
tő címmel muzeológusok és kollégák mutatják meg a Múzeumne-
gyed érdekességeit. A Lenck-villában kórustörténeti kiállítást is 
rendeznek, valamint Muzsikáló Múzeum program is lesz. A Köz-
ponti Bányászati Múzeumban a bolzanói Haydn Zenekar és a Sop-
roni Liszt Ferenc Szimfonikus Zenekar tagjai adnak kamarakoncer-
tet, de tartanak tárlatvezetést is. A Macskakő Gyermekmúzeumban 
kiállítást, valamint varró workshopot is szerveznek. A Tűztorony a 
múzeumok éjszakáján éjfélig látogatható. 

A Soproni Evangélikus Múzeumban is készülnek programok-
kal: 18 órától Pelikán Andrásnak, a Soproni Evangélikus Egyház-
község lelkészének előadását hallgathatják meg, 18.30-tól Er-
hardt Zoltán pékségtulajdonos kóstolóval egybekötött előadást 
tart a természetes kovásszal készült kenyerekről, majd 19 órától 
sörtörténeti áttekintést rendeznek. A múzeum állandó tárlata, 
a Mühl-kiállítás 17 és 21 óra között látogatható. 

A Soproni Huszár Hagyományőrző Egyesület tagjai a Lábasház-
nál várják 18-tól 22 óráig interaktív foglalkozásokra a gyerekeket 
és szüleiket.

Lezárás az Újteleki utcában
Megkezdődött az ideiglenes piactér kialakítása, a munkák mi-
att várhatóan június 26-tól július 10-ig lezárják az Újteleki ut-
cát az Ógabona tér irányából. Ebben az időszakban a lakók a 
II. Rákóczi Ferenc és a Szög utca felől tudnak majd az Újteleki 
utcába behajtani. 

Mint arról lapunkban beszámoltunk (Megújul a soproni piac, 
Soproni Téma, 2023. május 31.), felújítják a soproni piacot és vá-
sárcsarnokot. Az ideiglenes piactér kialakítását már megkezd-
ték, mely várhatóan augusztustól „helyettesíti” a jelenlegit.

Együttműködés
Vas, Zala és Győr–Moson–Sopron vármegye kereskedelmi és 
iparkamaráinak elnökei, Nagykanizsa és Sopron városának 
kereskedelmi és iparkamarai vezetője és a Soproni Egyetem 
rektora írt alá megállapodást a Soproni Egyetemen. A felek 
egyetértettek, hogy a korábbi együttműködést hosszú távon 
és szabályozottan folytatják. A céljuk a területi kamarák érde-
keltségi körébe tartozó vállalkozások, civil szervezetek ver-
senyképességének erősítése, az ismeretek bővítése. 
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Amennyivel szebb a környezete, annyival lesz 
szebb maga az épület is – e gondolat mentén 
kezdte el a Lőver uszoda tervezését Tompos Csa-
ba 2015-ben. Munkáját nemrégiben nemzetközi 
építészeti fődíjjal jutalmazták.

Amikor az egykori Csik Fe-
renc uszoda rekonstrukciója 
mellett döntött Sopron, a régi 
felújítása helyett egy, a nevé-
ben is új, modern uszoda meg-
építése kezdődött el. Ahogy 
azt korábban lapunkban is 
megírtuk (Fődíj az uszoda 
tervezőjének, Soproni Téma, 
2023. május 31.), a Lőver uszo-
da tervezésénél alapvető volt, 
hogy a későbbi épület illesz-
kedjen a Lövérek környezeté-
be, és a lehető legtöbb zöldfe-
lület maradjon meg a mellette 
lévő strand számára. 

– Azt tudom garantál-
ni, hogy amennyivel szebb 

a környezete, annyival lesz 
szebb maga az épület is – me-
sélte a kezdetekről Tompos 
Csaba, a Középületterve-
ző (Közti) Zrt. nyugalmazott 
építészmérnöke. – Alapvető 
volt, hogy a környezethez, a 
természethez, a nyugat-ma-
gyarországi, alpokaljai táj-
hoz alkalmazkodjunk. Ha az 
uszodaépületekre jellemző, 
tömör, bezárkózó, tömbszerű 
létesítményt építettünk vol-
na, akkor a méretéből adódó-
an egy kaszárnyára hasonlí-
tott volna. Helyette egy nyitott 
rendszerű, átlátható uszodát 
terveztünk, melybe a táj az 

üvegfelületeken át szinte be-
lefolyik. Feszegettük a külső 
és belső határokat: a belső, 
uszodai részbe próbáltuk mi-
nél jobban beengedni a külső, 
strandon lévőt és fordítva. 

A lejtős terepet kihasznál-
va az épület egy részét a terep-
szint alatt lehetett elhelyezni. 
Az létesítmény ragasztott fa-
tartós szerkezete emlékeztet 
az 1970-es években épült, le-
bontott fedett uszodára, vala-
mint a Soproni Egyetem faipa-
ri oktatási tevékenységére is. 
– Nem az uszoda volt az első 
soproni munkám, hiszen éve-
ket töltöttem az egyetem Ter-
mészetes Erőforrások Kuta-
tóközpontjának tervezésével 
és művezetésével – folytatta 

Tompos Csaba. – Voltak már 
itteni tapasztalataim, he-
lyi élményeim. Sopron a leg-
nyugatibb megyei jogú város, 
és ez mind az építészeté-
ben, mind a táj karakterében 
megmutatkozik.

A Lőver uszoda tervezését 
a Tompos Csaba által vezetett 
csapat 2015-ben kezdte meg. 
A helyszín többszöri megte-
kintését, értelmezését köve-
tően a terv 3. vátozata valósult 
meg. Az épületet 2021 nyarán 
adták át, 2023-ban pedig a Big-
SEE Architecture (a SEE an-
golul Délkelet-Európára utal 
– a szerk.) nemzetközi fődíját 
nyerte el tervezéséért a Köz-
ti Építésziroda rekreáció- és 
sportkategóriában.

BIGSEE ÉPÍTÉSZETI ELISMERÉST  kapott még 2023-ban a Mú-
zeumnegyed és a Szent Anna Óvoda–Bölcsőde tervezéséért a sop-
roni Archi.Doc Építésziroda Kft., valamint az Árpád utcai parkoló-
ház tervezéséért a Közti Zrt.

– Alapvető volt, hogy a környezethez, a természethez, a nyugat-magyarországi, alpokaljai tájhoz alkalmazkodjunk – mondta az új 
Lőver uszodáról Tompos Csaba tervező.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

EZ LESZ…  – programajánló

A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

Római kori romkert a Városház utcában 
Sopron római kori neve először Plinius munkájában szere-
pel, mint „…oppidum Scarbantia Iulia”, melyet Tiberius császár 
(Kr. u. 14–37) idején alapított, majd Traianus és Hadrianus csá-
szárok alatt nagyobb építkezések voltak a mai soproni belváros 
helyén. Ezen időszakban az Imperium Romanum közel hatmillió 
négyzetkilométert foglalt magában, össznépessége pedig több 
mint 56 millió fő volt. 

A római kori emlékek kutatását Sopronban és környékén a Sop-
ron vármegyei Régészeti Társulat egyik alapítója, a soproni iparis-
kola egykori igazgatója, Bella Lajos (1850–1937) kezdte meg a 19. 
század végén. 

Az 1965 novemberében végleg bezárt, majd elbontott, egykori 
Vörös Csillag Filmszínház helyén kezdődtek el a római kori rom-
kert ásatásai, 1967 és 1972 között dr. Póczy Klára és Tóth Sándor, 
majd ezt követően dr. Gömöri János irányításával. Ekkor tárták fel 
azokat az emlékeket, melyek ma a városháza mögött láthatóak, így 
például a második században épített bogárhátú városi út egy rész-
letét, illetve egy padlófűtéssel is rendelkező lakóház maradványa-
it, melyről a régészek azt is megállapították, hogy egyik szobájá-
nak falán színes falfestmények voltak. Ezen időszakban ugyanitt 
egy bronzműves műhelyt is feltártak. 

Mindössze néhány évvel a Nyugatrómai Birodalom bukását 
megelőzően Scarbantiát egy hatalmas földrengés elpusztította, 
ezt követően ötszáz évig gyakorlatilag lakatlan volt az egykoron 
virágzó municípium.
Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

LÁTTA MÁR?  – soproni épületek, szobrok, műemlékek

Kun Olga Hangképző Műhely koncertje 
Június 24., szombat 21 óra, Búgócsiga

XIX. Soproni Horvát Napok 
Június 24–25., több helyszínen
Június 24. 9 órától konferencia a megyeháza dísztermében, 
14 órától könyvbemutatók a Rejpál-házban. Június 25-én 16 
órakor horvát nyelvű szentmise a Szent Mihály-templomban, 
17 órától zenés–táncos műsor a Fő téren. 

Okuláré Projekt felolvasóest – 
Visszaszámlálás
Június 22., csütörtök 18 óra, Cédrus Könyvkereskedés 
és Antikvárium
Az este során elhangzó szövegek: Hodászi Ádám – Citroën, 
Holczer Dávid – Legsötétebb mellékutcáján, Nagy-Szakmáry 
Attila – Jázmin

Misztikus Sopron – ingyenes séta
Június 24., szombat 11 óra, Tourinform iroda

Sopron a „tornyok városa” – séta
Június 24. 15 óra, Tourinform iroda  

Stockholm szindróma – stand up est
Június 24. 19 óra, Civitas Pinceszínház
A Rezonátor klub stand up estje a soproni Civitas 
Pinceszínházban a Stand-up Budapest vendégszereplőivel.

Gerencsér Pán Tamás kiállítása
A tárlat július 30-ig szombaton és vasárnap 10-től  
18 óráig látható a Kárpáti malom galériájában. 

A SÜH PROGRAMJAI: 
KULTÚRBrancs
Június 21., szerda 17 óra, Kultúrpresszó
Vezeti Kóczán Péter, a Pro Kultúra ügyvezetője

Zenés estek a Lenck-villában
Június 22., csütörtök 19 óra, Lenck-villa 
Swing à la Django és Szőke Nikoletta

Szent Iván-éji csillagles
Június 23., péntek 20 óra, Fertőrákosi Kőfejtő és 
Barlangszínház
20 óra: Egy kis éji zene, a Soproni Liszt Ferenc 
Szimfonikus Zenekar kamaraegyüttesének koncertje, 
20.15: dr. Szalai Tamás csillagász előadása, 21 óra: 
ElmoStix fénytáncműsor, 21.20: fényfestés a kőfejtő 
falaira aláfestő zenével, 21.40: távcsöves csillagles

Könyvbörze és adománygyűjtés  
a városi könyvtárral
Június 24., szombat 9 óra, Liszt-terasz (rossz 
időben aula)

„Via Citta di Sopron”
Június 24. 18 óra, Bányászati Múzeum udvara
Testvérvárosi kamarakoncert a bolzanói Haydn Zenekar és 
a Soproni Liszt Ferenc Szimfonikus Zenekar művészeivel.

Muzsikáló Múzeum
Június 24. 19 óra, Lenck-villa parkja 
A múzeumok éjszakáján Dárdai Árpád zongorázik.

Soproni utcák ünnepe
Június 24. 19 óra, belváros 

Nemzetközi fúvószenekari 
találkozó
Június 25., vasárnap 10 óra, Fő tér, Erzsébet-kerti 
zenepavilon 

Filmvetítés és beszélgetés  
Giczy János alkotótársaival
Június 25. 17 óra, Festőterem 
A Giczy János festőművész emlékkiállításának 
kísérőprogramja. 

Opera és Champagne
Június 26–30. 20.30, Liszt-központ
Öt napig tartó Opera és Champagne koncertsorozat és 
pezsgőkóstoló a Liszt Caféban.

És Rómeó és Júlia
Június 29. 19 óra, Soproni Petőfi Színház 
Nagy-Kálózy Eszter és Rudolf Péter egy szerelmespárt 
– és sok egyéb szerepet – alakítanak egy halálra ítélt, 
halhatatlan szerelem történetében. 

„A klasszikus befelé forduló helyett  nyitott épületet terveztünk”

A Lövérekre hangolva
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– Mi, soproniak tiszteljük és becsüljük azt a gaz-
dag történelmet és kultúrát, melyet elődeink ránk 
hagytak – mondta dr. Farkas Ciprián polgármester 
a Soproni Múzeumnegyed hivatalos megnyitóján.

Városunk újabb kulturális és 
turisztikai attrakcióval gaz-
dagodott. A múlt héten át-
adott Múzeumnegyed ven-
dégeit dr. Tóth Imre igazgató 
köszöntötte, aki kiemelte, ma 
már a múzeumok sokkal töb-
bek, mint a múlt egy-egy ki-
merevített pillanatai, mert 
együtt élnek az idővel. Ezt 
tükrözi a Múzeumnegyed is, 
amely a hagyomány és a meg-
újulás egysége.

A Soproni Múzeumne-
gyed a Storno-ház, a Fabri-
cius-ház és a Tábornok-ház, 
valamint a Tűztorony ösz-
szekapcsolásával, egyedi és 

látványos építészeti megol-
dásokkal jött létre. A Modern 
Városok Program egyik fontos 
elemeként, több mint 3 milli-
árd forint értékben valósult 
meg a fejlesztés, amelyben in-
teraktív kiállítások várják az 
érdeklődőket.

Dr. Farkas Ciprián elisme-
réssel szólt a Múzeumnegyed 
kialakításáról. – Ahogyan e 
három ház egybeforrt Sop-
ron történetével, éppúgy forrt 
egybe e három épület is az új 
Múzeumnegyedben – hangsú-
lyozta a polgármester. – Nem 
túlzás azt állítani, hogy nem-
zetközi szinten is kimagasló 

az a munka és teljesítmény, 
amelyet az építészek, a mun-
kások és a múzeum dolgozói 
véghezvittek. Mi, soproniak 
tiszteljük és becsüljük azt a 
gazdag történelmet és kul-
túrát, melyet elődeink ránk 
hagytak. Ha kilépünk az ajtón, 
láthatjuk, hogy a főváros után 
itt sorakozik a legtöbb műem-
lék, mely gondolkodásunkat 
is meghatározza. Nekünk az a 
célunk, hogy a múltat tisztel-
ve és megőrizve a jövő városát 
építsük.

Barcza Attila, Sopron és 
térsége országgyűlési képvi-
selője méltatásában kiemelte: 
az új Múzeumnegyed Sopron 
büszkesége – egyedi építé-
szeti megoldásokkal –, amely 
nemcsak a soproniaknak je-
lent vonzerőt, hanem a város 
vendégeinek is. A képvise-
lő köszönetet mondott a kor-
mánynak a támogatásért, és 

utalt arra, hogy az elmúlt évek 
nehézségei ellenére is sikerült 
megvalósítani a terveket.

A kormány nevében és Lá-
zár János építési és közleke-
dési miniszter képviseletében 
Csepreghy Nándor parlamen-
ti államtitkár szólt azokról a 
soproni fejlesztésekről, ame-
lyek egyik eleme a Múzeum-
negyed. 2010 óta a kormány 
350 milliárd forint fejleszté-
si forrást biztosított Sopron-
nak, amelyet jól használt fel 
a város. Az ország felzárkóz-
tatására pedig 28 ezer milli-
árd forintot fordítottak. A mi-
niszterhelyettes biztosította a 
jelenlevőket, hogy a kormány 
továbbra is partnere lesz Sop-
ronnak, és utalt arra is, hogy 
befejezik a Fertő-part fejlesz-
tését. Mint mondta, nincs az a 
lobbi, és nincs az az erő, amely 
meggátolná a jelentős turiszti-
kai program befejezését.

A Soproni Múzeumnegyed a Modern Városok Program egyik fontos elemeként, a Storno-ház, a Fabricius-ház és a Tábornok-ház, 
valamint a Tűztorony összekapcsolásával jött létre. Interaktív kiállítások várják az épületben az érdeklődőket.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

„Tudom, a barátokra nem-
csak akkor van szükség, 
ha baj van, mert a felhőt-
len napokon is kell vala-
ki, akivel megoszthatjuk 
örömünket, gondjain-
kat, akivel beszélhetünk 
terveinkről, aki éppúgy 
tud őszintén lelkesed-
ni sikereinkért, mint 
családtagjaink.”

JEGYZET

Törtarany
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Mondják, az igazi barátság próbaköve, ha baj-
ban is segítünk egymásnak. Köteteket tölthetne 
meg azon történetek sora, amelyek arról szól-
nak, hogy miképp váltak másodpercek alatt 
„törtarannyá” örökéletűnek hitt barátságok, 
hogyan és miért fordítottak egymásnak hátat 

olyan emberek, aki-
ről korábban azt hit-
ték, hogy nincs az a 
vihar, amely elsodor-
hatná őket egymás 
mellől, aztán jött az 
első szellő, és máris 
ismeretlenként bá-
multák egymást az 
utca forgatagában.

Persze ismerünk 
híres barátságokat, 
gondoljunk csak Wes-
selényi és Széchenyi 

vagy Móricz és Ady legendás kapcsolatára, és 
még számos példát idézhetnénk a történelem-
ből, az irodalomból vagy akár a politikából is. 
Azt persze ma már nem tudjuk (vagy kevésbé 
ismert), hogy valaha próbára tették-e barátsá-
gukat, vagy töretlen maradt egymás tisztelete 
és szeretete, de bizony arra is van bőven példa, 
amikor a pénz vagy egy nő (nők esetében pedig 
egy-egy férfi) miatt vált semmivé az egykor re-
ményteljesnek indult barátság.

Barátok nélkül élni olyan lehet, mintha az ős-
erdőben kóborolnánk egyedül, senkire sem szá-
mítva, csak önmagunkban bízva. Aztán vagy si-
kerül kijutni a vadonból, vagy elnyel bennünket 
a mélysége. Nem nehéz belátni, hogy megbízha-
tó társakkal, barátokkal nagyobb az esély, hogy 
leküzdjük a nem mindennapi kihívásokat. Tu-
dom, a barátokra nemcsak akkor van szükség, 
ha baj van, mert a felhőtlen napokon is kell va-
laki, akivel megoszthatjuk örömünket, gondja-
inkat, akivel beszélhetünk terveinkről, aki épp-
úgy tud őszintén lelkesedni sikereinkért, mint 
családtagjaink.

Mégis, nem véletlen, hogy „bajban ismerszik 
meg a barát”, amikor az örökös napsütés helyett 
sötét felhők tornyosulnak felettünk. Ilyenkor 
egy szó, egy gesztus vagy akár a konkrét segít-
ség valamilyen formája könnyítheti meg napja-
inkat. Néha szó szerint életmentő lehet, még ak-
kor is, ha az a másik esetleg nem is tudja, hogy 
milyen mélyre dobta le a kötéllétrát, hogy felka-
paszkodhassunk. Az igazi barát az ilyen hely-
zetekben sem áll odébb, inkább minden tőle tel-
hetőt megtesz, hogy segítsen.

Mondják, a mai kor nem kedvez az igazán 
mély barátságoknak, nincsenek igazi közösségi 
terek, ezért is, no meg az életmódunk miatt csak 
felszínes kapcsolatok alakulnak ki, „bulvárba-
rátságok”, és a közösségi médiában köttetett is-
meretségek, amelyek – ha úgy adódik – másod-
percek alatt foszlanak semmivé.

Én mégis hiszem, hogy léteznek tartós és 
mély barátságok, s ha igen, akkor becsüljük 
meg, mert lehet, életünk talán legértékesebb 
kapcsolatát éljük velük, nélkülük pedig minden 
kopott és szürke lenne.

Szerkesztőségünk fennállása óta elkötelezett a soproni embe-
rek bemutatása mellett. Ezt a vállalásunkat a jövőben is tartjuk, 
sőt szélesíteni kívánjuk újabb és újabb olvasóink megismer-
tetésével. Ezért olyan embereket keresünk, akik szűkebb–tá-
gabb környezetükben valamiért kiérdemelték a körülöttük élők 
szeretetét, tiszteletét. Lehet ő egy nagymama, másokon segí-
tő ezermester vagy tanácsadó, egy közösség szervezője vagy 
aktív tagja. Szóval bárki, akire felnéznek olvasóink! Ha ismer-
nek ilyen embert a környezetükben, írják meg nekünk, hogy ki 
ő, hogy érhetjük el, és hogy miért olvasnának róla örömmel a 
 Soproni Témában! Leveleiket a  szerkesztoseg@sopronite-
ma.hu e-mail-címre várjuk!

HÉTKÖZNAPI HŐSÖK

DR. VÁRNAGYI BENCE:  Az 
utóbbi időben sajnos nem 
jártam múzeumokban, de a 
felújított Soproni Múzeum-
negyedet jó időben majd sze-
retném megnézni. Ami na-
gyon tetszett, az a Terror Háza 
volt Budapesten. Kifejezetten 
megfogott, amit ott láttam…

CSENÁR MÁRTA:  Arról hal-
lottam már, hogy nemrégiben 
átadták az új Múzeumnegye-
det, de még nem jártam ott, 
a közeljövőben viszont terve-
zem megnézni, milyen lett. 
Szívesen járok múzeumokba 
és kiállításokra is, de külön 
kedvencem nincs.

MAYER-RÁCZ ZSUZSANNA:  
Nem ismerem még. Amióta 
a gyerekeim megszülettek, 
sajnos nem nagyon jutok el 
ilyen helyekre. Az én szemé-
lyes kedvencem egyébként a 
fertődi Esterházy-kastély, és 
azért kötődöm hozzá, mert 
mi sokáig Fertődön laktunk.

NAGY ZSUZSANNA:  Még 
nem, de a nyári szünetben 
szeretném meglátogatni. 
Három gyermekem van, ve-
lük szoktunk olyan helyekre 
menni, amelyekhez már elég 
nagyok. Erdészeti kiállításra, 
a gyöngyösi Mátra Múzeum-
ba például már elvittük őket.

Ismeri az új Soproni Múzeumnegyedet?
MEGKÉRDEZTÜK  olvasóinkat

„Mi, soproniak  tiszteljük és becsüljük gazdag történelmünket”

A jövő múzeuma
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Folytatódnak a parkfejlesztések Sopronban: dol-
goznak a Papréten, valamint a Szélmalom téren 
is a szakemberek. 

Felújítás miatt lezárták a pap-
réti parkolót, amelyet egé-
szen augusztus végéig nem 
lehet igénybe venni. A kavi-
csos–murvás burkolat he-
lyett betonszegéllyel ellátott 
térkövet és gyeptéglát raknak 
le. Az ide vezető utakon fel-
újítják az aszfaltot, ezen kívül 
rendbe teszik a holokauszt-
emlékmű környezetét is. Az 
önkormányzat kéri a lakoso-
kat, hogy a munkálatok befe-
jezéséig a parkolóházat vagy 

a környező parkolókat vegyék 
igénybe. 

Nemcsak a Papréten dol-
goznak gőzerővel: megújul 
a Szélmalom tér is, a lejtős 
parkban gyepesítenek és fá-
kat ültetnek, biztonságos sé-
tányt és lépcsőket, padokat, 
hulladékgyűjtő edényeket, au-
tomata locsolórendszert ala-
kítanak ki. A fejlesztésekről 
lapunkban is írtunk: Szépü-
lő közparkok, Soproni Téma, 
2023. május 17.

Parkfejlesztések

HORVÁTH FERENC

Idén már 16 csapat mérte össze tudását a ha-
gyományos tómalmi nyárköszöntő családi nap 
pörköltfőző versenyén, amelyet a Sörnyeteg 
nyert meg.

Múlt szombaton minden 
adott volt, hogy a tómalmi ju-
niális rendezvényén igazán jól 
érezzék magukat a helyiek és 
vendégeik.

Az eseményt dr. Simon 
István, Sopron alpolgármes-
tere, a szervező Sopronkőhi-
da–Tómalom–Jánostelep Te-
lepülésrészi Önkormányzat 
elnöke nyitotta meg, öröm-
mel köszöntve a csapatokat 
és az érdeklődőket. Miköz-
ben a résztvevők megtették 
a szükséges előkészülete-
ket, és hozzáláttak a főzés-
hez, a gyerekeket és a felnőt-
teket különböző programok 
várták. Volt remek hangula-
tú frissítő torna, látványos és 
érdekes kutyabemutató, de 
számos játék is csalogatta a 
résztvevőket.

A főzőversenyen indulók 
pedig minden trükköt és tit-
kos összetevőt bevetettek, 
hogy az övék legyen a leg-
jobb étek. Míg a kondérokban 
főtt a pörkölt, addig a csapa-
tok tagjai „átlátogattak” egy-
máshoz jókat beszélgetve, no 
és egy-egy korty bort lehör-
pintve. Három óra állt ren-
delkezésre, hogy elkészülje-
nek az „ételcsodák”. A jelző 
nem túlzás, mert mint ké-
sőbb a zsűri értékeléséből 
kiderült, igazi remekművek 
születtek. A szervezők szá-
mos díjat hoztak magukkal, 
amelyek nem csupán a csa-
patok főzési tudását hono-
rálták, hanem például meg-
jelenésüket, vidámságukat, 
csapatszellemüket, de aján-
lott fel különdíjat dr. Simon 

István alpolgármester, vala-
mint dr. Farkas Ciprián pol-
gármester is. A zsűri, Rákó-
czy László és Piros György 
mesterszakács, kiegészülve 
dr. Farkas Cipriánnal végül az 
első helyet a Sörnyeteg csapa-
tának ítélte, második lett a Pe-
pa, a harmadik pedig a Sopron 
és Vidéke Horgászegyesület. 

(A szerkesztőségünk tagjait is 
magában foglaló Média csapat 
az elmúlt évi második helyezés 
után ezúttal a polgármester 
különdíjában részesült.)

A program délután is foly-
tatódott, volt fúvós koncert 
nyári slágerekkel, este pe-
dig dj Kondor szórakoztatta a 
közönséget.

A résztvevők  minden trükköt és titkos összetevőt bevetettek

Pörköltcsodák Tómalmon

A versenyzőknek három órájuk volt a pörköltek elkészítésére – közben a gyerekeket és felnőtteket színes programok várták.
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A tervek szerint augusztus végéig lesz lezárva a papréti parkoló. 

Új busz a Balatonra 
Új gyorsjáratot indít Sopronból a Balatonra a Volánbusz Zrt. 
A nyári tanszünet ideje alatt, vagyis idén június 17. és augusztus 
31. között minden nap lejuthatunk közvetlen busszal Fonyódra. 
A járat Sopronból 8 órakor indul, és a Balatont elérve Balatone-
derics, Balatongyörök, Vonyarcvashegy, Gyenesdiás, Keszthely, 
Balatonberény, Balatonmáriafürdő, Balatonkeresztúr, Balaton-
fenyves érintésével közlekedik Fonyódig. Sopron felé Fonyód-
ról 17.35-kor, Keszthelyről 18.30-kor indul, Sárvárra este 8-ra, 
majd Sopronba 21.18-kor érkezik. 

Szavazzon a legszebb erdőre!
Keresi Magyarország legkedveltebb erdei helyét, természeti 
kincsét az Agrárminisztérium. A szervezet Facebook-oldalán le-
het voksolni egészen július 16-ig – a versenyben a Soproni Park-
erdő kincseivel a Tanulmányi Erdőgazdaság Zrt. is szerepel.

ZÖLD HÍREK
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Kóruspiknik, emléktú-
ra és sok-sok énekszó: 
július 1–2-án ötödik 
alkalommal tíz ének-
kar részvételével ren-
dezik meg a Soproni 
Kórusünnepet. 

A kórusmuzsika barátait 
ezúttal is színes program vár-
ja. Július 1-jén 14 órától a Deák 
téri református templom lesz 
a helyszíne a nyitókoncert-
nek. A fellépők közt szerepel 
a Goldmark Énekegyüttes, a 
Kórus Spontánusz, az idén 75 
éves Liszt Ferenc Pedagógus 
Énekkar, valamint a Sonitus 
Scarbantiae Nőikar. Hozzá-
juk idén először csatlakozik a 
burgenlandi MGV Kobersdorf 
férfikar is.

A kórusünnep forgataga a 
tér túloldalán, a Lenck-villa 
kertjében folytatódik. A csalá-
dokat már 15 órától zenés ját-
szóház várja a „Julcsi meséi” 
csapatával. A szabadtéri kó-
ruspiknik 16 órakor kezdődik. 
A nyitókoncert fellépőihez a 

kerti pódiumon a soproni Fi-
delissima Vegyeskar, a Bánfal-
vi Kórus és két ágfalvi együt-
tes, a Dalforrás és a Hajnalpír 
énekkar csatlakozik. Énekes 
stafétájukat követően, 19.30-
kor pedig a budapesti Octo-
voice ad koncertet. 

Július 2-án a kórusünnep 
szervezői túrázni hívják a 
soproni kórusokat és a város 
közösségét. Ezzel a néhány 
éve abbamaradt soproni ha-
gyományt folytatják. Az 1863-
as első Országos Dalosünnep 
emlékére a Dalos-hegynek el-
nevezett, kedvelt kiránduló-
helyre sétálnak fel közösen, 
ahol a Daloskő máig őrzi a 160 
évvel ezelőtti esemény emlé-
két. A túra 9 órakor indul a vá-
risi zenepavilontól.

Az idei programot a 65. 
Soproni Ünnepi Hetek ke-
retében szervezi meg az 5. 
Szólam Alapítvány, amely-
nek partnere a Pro Kultúra, 
a Soproni Múzeum és a Sop-
roni Református Egyházköz-
ség. A rendezvényt a soproni 
önkormányzat és a Nemzeti 
Kulturális Alap támogatja.

A soproni énekes 
örökség ünnepe

Az idei kórusünnepet a 65. Soproni Ünnepi Hetek keretében 
szervezik meg.  FOTÓ: SOPRONI TÉMA-ARCHÍVUM

KÖVES 
ANDREA

A szenve-
dély éva-
da – ezzel 

a mottóval várja a né-
zőket szeptembertől 
a Soproni Petőfi Szín-
ház. A teátrumot jú-
nius elsejétől Kiss Jó-
zsef, Jászai Mari-díjas 
magyar színművész, 
rendező, drámaíró ve-
zeti, akivel terveiről 
beszélgettünk.
– Igazgató úr! Egy színes 
pálya egyik szép felada-
ta a soproni színház veze-
tése. Mi jelenti mindebben 
a legnagyobb kihívást? 

– A legnagyobb kihívás 
számomra jelenleg az idő szű-
kössége. Napok alatt kell meg-
ismernem, átlátnom a szín-
ház működését, ugyanakkor a 
Pro Kultúra részéről mindeh-
hez minden támogatást meg-
kapok, és hálás vagyok a város 
vezetőinek is, hogy megbíz-
nak bennem. Ezt a különle-
ges bizalmat talán köszönhe-
tem az imént említett gazdag 
pályámnak, illetve az ősszel 
általam rendezett Miért nem 
marad reggelire? című darab-
nak, amely nagy közönségsi-
kert aratott. 

– Milyen jellegű színhá-
zat szeretne megvalósítani 
itt, Sopronban?

– Ha röviden szeretném 
megfogalmazni, akkor polgá-
ri színháznak nevezném, és 
ha neveket kellene hozzákap-
csolnom, akkor leginkább Má-
rai Sándor polgáreszménye 
jut eszembe. A most követke-
ző évad „A szenvedély évada” 
címet viseli, amely arra utal, 
hogy mind az öt előadásunk 

az érzelmekre hat, a lélek mé-
lyére hatol, amely a szerelem-
ről, az egymás iránti figyelem-
ről, a hűségről, az áldozatról 
szól. A nyitányt – az ebben 
a gondolatkörben a legnagy-
szerűbb – Shakespeare Ró-
meó és Júliája jelenti. A szín-
padon fiatal és tehetséges, 
végzős kaposvári egyetemis-
ta színészeket láthat a közön-
ség, akik Eperjes Károly tanít-
ványai, így a tanár úr rendezi 
őket és a soproni társulat tag-
jait. Ugyanilyen katartikus 
élményt kínál majd a Legye-
tek jók, ha tudtok című, cso-
dás történet bemutatója Nagy 
Viktor irányításával, vagy a 
saját darabom, Az angyalok 
nem sírnak színrevitele az én 
rendezésemben. Ez a megren-
dítő és felemelő történet 1956 

őszén játszódik, így a premi-
ert november 4-én tartjuk. 

– Melyik korosztályt cé-
lozza meg a repertoár?

– Ezek a darabok éppolyan 
élményt nyújtanak a felnőt-
teknek, mint a középiskolá-
sok, illetve a felsős korosz-
tály számára. A tragédiával 
együtt járó katarzisnak klasz-
szikus előfeltétele a főhős el-
bukása, de a feloldozással lel-
ki megújulás történik, mely 
után lélekben megerősödve 
lép ki az utcára a közönség. 
Küldetésemnek érzem, hogy 
a néző a látottak hatására lé-
lekben megerősödve távoz-
zon a színházból. Gazdagab-
ban, mint ahogy belépett oda. 

– A színházban ha-
gyomány, hogy tehetsé-
ges soproni gyerekeket is 

láthatunk a színpadon, 
a most következő évadban 
is így lesz?

– Ez egy nagyon szép ha-
gyomány, amely folytatódik, 
így továbbra is sok gyereket 
láthat a közönség majd a szín-
padon. Elindítjuk a nagy sike-
rű Ádámok és Évák ünnepét, 
melyet magam alkottam meg 
2009-ben. Az én darabom fő-
szereplői is az ’56-os felkelés-
ben résztvevő fiatalok, a Le-
gyetek jók, ha tudtok című 
darab pedig kifejezetten azok-
ról a gyerekekről szól, akiket 
Fülöp atya szárnyai alá vesz. 
A színpadon a közönség által 
jól ismert és szeretett szín-
művészek mellett neves ven-
dégművészeket is láthatnak 
majd a nézők. Nagy, közös ka-
land előtt állunk.

„Mind az öt előadásunk  az érzelmekre hat, a lélek mélyére hatol”

Polgári színházat tervez

– Küldetésemnek érzem, hogy a néző a látottak hatására lélekben megerősödve távozzon a szín-
házból. Gazdagabban, mint ahogy belépett oda – nyilatkozta Kiss József.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

1893
A Nemzeti Színház 
színészei Sopronban
A Nemzeti Színház tagjai közül 
Keczeri Irén, Dezső József és He-
tényi Béla a jövő hóban két es-
tén át vendégszerepelni fognak 
Sopronban az ottani színpártoló 
egyesület és férfi dalkör alapja 
javára. (Budapesti Hírlap)

Memorandum a magyar 
nyelv ellen
Sopronban az evangélikus hit-
felekezet elhatározta, hogy a 
tanítótestület egyszer már iga-
zában megmagyarosodjék, és 
hivatalos nyelvéül a magyart 
válassza. Ezen törekvés ellen 
néhány soproni Schulmeis-
ter memorandumot dolgozott 
ki, melyben kijelentik, hogy a 
magyar nyelvet magukra nézve 
sem szükségesnek, sem idősze-
rűnek nem találják s ellenzik, 
hogy azt hivatalosan használ-
ják. Ezt a memorandumot tízen 
írták alá. A legeredetibb kü-

lönben az, hogy a német nyelv 
apostolai közt két olyan tanító 
is van, kik csak a hetekben ré-
szesültek a vallás- és közokta-
tási miniszter kitüntető elisme-
résében a magyar nyelv buzgó, 
eredményes terjesztéséért. 
(Népiskolai Tanügy)

1903
Soproni képkiállítás
Ottó főherceg tegnap délelőtt 
udvarmestere, Dlauhoveszky 
altábornagy kíséretében Sop-
ronba érkezett. Megérkezése 
után a Nemzeti Szalon kiállí-
tására hajtatott. A főherceg, 
akit gróf Széchényi Emil főis-
pán fogadott, nagy figyelem-
mel tekintette meg a képeket 
s hosszasabban beszélgetett 
Kacziány Ödön festőművész-
szel, Kézdi-Kovách Lászlóval és 
Bruck Miksával. Rubovics mű-
tárostól megkérdezte, hogy mi-
ként alakulnak a művásár anya-
gi kilátásai Sopronban. Ernst 
igazgatónak kijelentette, hogy 
örömére szolgál a kiállítás sok-

oldalúsága és gazdagsága és 
megdicsérte a kiállított képe-
ket. A főherceg, aki maga is 
festeget, megígérte, hogy al-
kalmilag képet küld a Nemze-
ti Szalonnak kiállítás végett. 
Végül megígérte, hogy az alatt 
a két hét alatt, míg a kiállítás 
nyitva lesz, még egyszer lerán-
dul Bécsből a tárlat megtekin-
tésére. (Hazánk)

1913
Kilátó a Rozálián
Ismeretes a Dunántúli Turis-
ta Egylet azon törekvése, hogy 
a Rozálián kilátót épít. Az esz-
me már régen felvetődött a te-
rület megszerzéséért, de a do-
log csak szunnyadt. A terület 
ugyanis herceg Esterházy Mik-
lósé és komplikálta a tervet az, 
hogy a kilátónak legalkalma-
sabb ponton van a kápolna. De 
mint most értesülünk, a kése-
delem nem volt terméketlen, 
mert a herceg gavalléros elha-
tározással oldotta meg a kér-
dést: a kápolnához építteti a 

kilátót a saját költségén. (Sop-
roni Napló)

Elgázolás
Diamant Tivadar bérkocsi tulaj-
donos Schiller János nevű ko-
csisa szerdán este 8 órakor a 
Magyar utcában elgázolta Göltl 
Mihály 15 éves gyári munkást, 
aki a hátán könnyebb horzso-
lást szenvedett. A szemtanúk 
állítása szerint a kocsist mu-
lasztás nem terheli, mert Göltl 
Mihály közvetlenül az ügető lo-
vak előtt akart átfutni a kocsi-
úton. Az első orvosi segélyt 
dr. Steiner Miksa orvos nyúj-
totta. (Soproni Napló)

Hirdetés
Csütörtökön, június 26-án nagy 
katonazene hangverseny lesz a 
déli vasúti vendéglő-kertben, a 
császári és királyi 48. gyalogez-
red zenekara által. Kezdete es-
te 7 órakor. Belépti díj 40 fillér. 
Kitűnő ételek és italok. Kiváló 
tisztelettel: Kölbl János, déli 
vasúti pályaudvar-vendéglős. 
(hirdetés a Soproni Naplóban)
Összeállította: Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  – válogatás a korabeli sajtóból
660 ÉVVEL EZELŐTT,  1363 júliusában fejezte be miseköny-
vének másolását Galsó István soproni pap. A kéziratban talál-
ható a legrégebbi soproni naptár és a Sopronban előkerült leg-
régibb rajz.

180 ÉVVEL EZELŐTT,  1843. június 28-án hunyt el báró La-
kos János író, tábornok, a Líceumi Magyar Társaság egyik ala-
pítója, a Magyar Tudományos Akadémia tiszteleti tagja, a ma-
gyar nyelvű soproni színjátszás megteremtője. Ajkán született 
1774. március 20-án. 

160 ÉVVEL EZELŐTT,  1863. június 28–29-én Sopronban tar-
tották az első magyar dalosünnepélyt, amelynek emlékét a Da-
loshegyen emléktábla őrzi.

135 ÉVVEL EZELŐTT,  1888. június 26-án hunyt el Hamber-
ger József mérnök, 1867 és 1885 között a brennbergi szénbá-
nya vezetője. Az alsó-ausztriai Thallernben született 1834-ben.

30 ÉVVEL EZELŐTT,  1993. június 24-én európai kerékpáros 
találkozó helyszíne volt a Brennbergi Ifjúsági Tábor. A nemzet-
közi találkozó résztvevői körbekerekezték a Fertő tavat.

15 ÉVVEL EZELŐTT,  2008. június 28-án Sopron testvérváro-
si szerződést kötött Selmecbányával.

10 ÉVVEL EZELŐTT,  2013. július 1-jén vált látogathatóvá a 
környék egyik legérdekesebb római kori emléke, a Fertőrákos 
határában lévő Mithrász-szentély, amelynek üzemeltetési jo-
gát Fertőrákos kapta meg.

A SZÉCHENYI ISTVÁN VÁROSI KÖNYVTÁR INTERNETES 
OLDALÁN (WWW.SZIVK.HU) MEGTALÁLHATÓ ADATBÁ-
ZISBÓL KÖZLÜNK RÉSZLETEKET. 

EZ TÖRTÉNT  – múltidéző
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706 mérkőzés, 3782 gól – lezárult a kispályáslab-
darúgó-szezon városunkban. A „király kategóri-
át”, azaz az 1. osztály felsőházi bajnokságát a JGB 
Muki Football Team nyerte meggyőző fölénnyel. 

Hétről hétre a Kurucdombon 
és a tóparti pályán rúgták a 
bőrt a soproni focisták. Az idei 
kispályás bajnokságot is négy 
osztályban, alsó-, valamint 

felsőházzal hirdették meg. Az 
1. osztály felsőházi bajnoksá-
gát magabiztosan nyerte a JGB 
Muki Football  Team. Az 1. osz-
tály alsóházában már sokkal 

szorosabb volt a verseny, hi-
szen a bajnok DA Faktor és a 
második helyen végző Kwik 
Fit Kft. között pontegyenlőség 
alakult ki. 

A 2. osztályban nagy csatát 
vívott a végső győzelemért a 
Szecsebama és a Tibor és ha-
verjai, végül előbbi együttes 
két ponttal meg tudta nyerni a 
bajnokságot.

A harmadosztály felsőhá-
zában gyakorlatilag nem volt 

ellenfele a Bogya Bt. együtte-
sének, hiszen magabiztosan, 
huszonegy ponttal előzte meg 
a bajnokcsapat a második he-
lyet megszerző Jereván-Ara-
mis FC-t.

Nagy küzdelmet hozott 
a 3. osztály alsóháza, ebben 
a kiírásban is azonos pont-
számmal végzett két csapat, a 
bajnoki elsőséget végül az Ün-
neprontók együttese szerezte 
meg az Esély SE előtt.

A szenior 1. osztályban a 
Sport Söröző II. együttese 
végzett az élen, megelőzve a 
Szecsebamát.

– A tavaszi szezonban meg-
gyűlt a bajunk az időjárással, 
szerencsére időben kezdtük a 
bajnokságot, ami jó döntésnek 
bizonyult, hiszen 4–5 játék-
nap is elmaradt a sok eső miatt 
– mondta Szabó Bálint sport-
felügyeleti csoportvezető. 
– Összességében színvonalas, 

sportszerű bajnoki szezont 
zártunk, a mérkőzések kiváló 
körülmények között zajlottak, 
hiszen a Kurucdombon két 
műfüves pálya, a tóparti hely-
színen pedig egy műfüves és 
egy salakos pálya áll a csapa-
tok rendelkezésére.

A bajnokság záróesemé-
nye volt a díjkiosztó ünnep-
ség, amelyen Csiszár Szabolcs 
alpolgármester köszöntötte a 
kispálya legjobb csapatait.

A tavaszi szezonban  a sok eső miatt több focimeccset is halasztani kellett

Lezárult a kispályásfutball-szezon

Összességében színvonalas, sportszerű bajnoki szezont zártak idén a kispályás labdarúgók – az 1. osztály felsőházi bajnokságát a JGB Muki Football Team (j) nyerte meg.  FOTÓK: NÉMETH PÉTER

XXXVI. SOPRONI FÉRFI KISPÁLYÁS LABDARÚGÓ TORNA

2023. AUGUSZTUS 19-20. 
Anger-réti Sporttelep

(Sopron, Balfi út 156.)

Nevezési cím: 
Sopron Városi Szabadidősport Szövetség

 (9400 Sopron, Fő tér 1. 9401 Pf. 44.)
Telefon: +36 99 / 515-484

E-mail: szabadidosport@svszsz.hu

Kiegészítő programok: 
A rendezvény ideje alatt légvár és arcfestés 
a gyerekeknek, felnőttek számára bortúra, stb.  
Értékes nyeremények! 

Részletes információk és versenykiírás: 
www.facebook.hu/svszsz
www.svszsz.hu
www.kispalyasopron.hu

PATENT KUPAPATENT KUPA

Nevezési határidő: 
2023. augusztus 4.  (péntek)

Részvételi költség: 
25.000 Ft / csapat

MUNKATÁRSUNKTÓL

Nem indul a nemzetkö-
zi porondon a követke-
ző szezonban a Sopron 
Basket női kosárlabda-
csapata. Többek kö-
zött ezt is bejelentet-
te a klub ügyvezetője a 
múlt heti szurkolói an-
kéton, amelyen kihir-
dették az együttes jövő 
évi keretét.

Török Zoltán ügyvezető hang-
súlyozta: a Sopron Basket az 
újkori magyar kosárlabda-
sport legsikeresebb klub-
ja, ezzel együtt a következő 
szezon megtervezésekor ne-
héz döntéseket kellett meg-
hozni. A 2021/22-es idényben 
Euroliga-győzelmet ünneplő 
együttes a következő szezon-
ban nem vállalja a nemzetközi 
szereplést, mert információ-
ink szerint kevesebb forrás áll 
rendelkezésére. Az ügyveze-
tő a szurkolói ankéton köszö-
netet mondott mindazoknak, 
akik figyelemmel kísérték a 
teljesítményüket, és hihetet-
len mennyiségű erkölcsi aján-
dékkal ismerték el a klubnál 
folyó sikeres munkát.

A Sopron Basket négy légió-
sának sem ajánlott szerződést 

a következő szezonra, emel-
lett szintén távozik a soproni 
csapattól Czukor Dalma, aki 
külföldön folytatná a kosár-
labdát. Egy játékos érkezik a 
bajnokcsapathoz: Papp Klau-
dia, aki a Vasas Akadémiától 
igazol Sopronba. A felnőtt ke-
ret tagja lesz a következő sze-
zontól két fiatal, tehetséges 
kosárlabdázó, Sitku Zsuzsan-
na és Erdélyi Alexandra.

A szakmai stáb alapve-
tően nem változik: a veze-
tőedző továbbra is Gáspár 

Dávid marad, Laczka Miklós 
másodedzői teendőket lát el, 
Stevan Karadzic mentorként 
segíti a klub munkáját. Hozzá-
juk csatlakozik David Brooks, 
aki az egyéni képzésekért lesz 
felelős.

A Sopron Basket játékos-
kerete a 2023/24-es szezon-
ban: Fegyverneky Zsófia, 
Papp  Klaudia, Turner  Yvonne, 
 Böröndy Vivien, Erdélyi 
 Alexandra,  Sitku Zsuzsan-
na,  Varga  Alíz, Brooks Jelena, 
 Határ Bernadett.

Sopron Basket: vége 
egy sikerkorszaknak?

Török Zoltán ügyvezető bejelentette, hogy a Sopron Basket a 
következő szezonban nem indul a nemzetközi porondon. 
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Teke 
Június 21., szerda 
15 óra, Elektromos 
tekepálya
Női és férfi meghívásos 60 
dobásos tekeverseny
Június 22–23., csü-
törtök–péntek 15 óra, 
Elektromos tekepálya
Női és férfi meghívásos 
100 dobásos tekeverseny
Június 30. – július 2.,  
15 óra, Győri úti pálya
SÜH 2023-as női és férfi 
tekeverseny

Túra
Június 24., szombat 
8.30, Soproni busz-
végállomás 
Barlangtól a kilátóig túra 
– cél: Tómalom fürdő 

Bowling 
Június 29. – július 2., 
All Star Bowling
Soproni Ünnepi Hetek 
bowlingkupa

Pickleball
Július 1–2., SVSE 
sporttelep 
Országos bajnokság 
3. forduló

LELÁTÓ

RÁZÓ LÁSZLÓ

Újabb év-
re kötelez-
te el magát 
a Sopron 

KC színeiben Molnár 
Márton. A középjátékos 
úgy érzi, jól sikerült a 
csapat előző szezon-
ja, hiszen a Magyar 
Kupában ezüstérmet 
szerzett az együttes, 
a bajnokságban pe-
dig hatalmas csatában 
maradt alul a négy kö-
zé jutásért folytatott 
párharcban. 

– Minek köszönhető, hogy 
újabb évre maradsz Sop-
ronban?

– Nem titok, hogy több 
csapat is megkeresett, azon-
ban éreztem azt is, hogy a 
klub vezetősége, szakmai 
stábja ragaszkodik hozzám. 
Egészen fiatalon, 18 évesen 
már játszottam az SKC színe-
iben, jól érzem magam a vá-
rosban, és sikeres szezonon 
vagyunk túl. Ezen okok miatt 
döntöttem úgy, hogy elfoga-
dom az SKC ajánlatát, és Sop-
ronban maradok.

– Említetted, hogy jól si-
került a szezon. Lehetett 
volna még jobb is?

– A Magyar Kupa ezüst-
érem gyönyörűen csillog, 
úgy gondolom, hogy a ku-
pából kihoztuk a maximu-
mot. Csak azt sajnálom ki-
csit, hogy az utolsó meccsre 
nagyon elfáradt a csapat, jó 
lett volna egy szoros finá-
lét játszani a Szombathely-
lyel, ezzel együtt is bravúros 
teljesítmény a második hely. 
A bajnoki rendszer lebonyo-
lítása épp a kupadöntő miatt 

nagyon szerencsétlen volt ne-
künk, két napot tudtunk csak 
pihenni a Zalaegerszeg elleni 
negyeddöntő előtt. Így is óri-
ásit harcoltunk, ki-ki mecs-
cseket játszottunk a sokkal 
pihentebb ellenféllel szem-
ben, végül a zalaiak jutottak 
a négy közé, mi pedig csak az 
ötödik–nyolcadik helyért lép-
hettünk parkettre.

– Hogy értékeled a saját 
teljesítményedet, ezt vár-
tad magadtól a szezonban?

– Nagyjából igen, úgy ér-
zem, hogy a támadásoknál 

megfelelően tudtam segíte-
ni a csapatot. Ugyanakkor a 
védekezés bizonyos elemei-
ben még csiszolni kell a játé-
komon. Gondolok itt a kettő a 
kettő elleni támadások kivé-
dekezésére, illetve a palánk 
alatti területen, a „festékben” 
még jobb lehetne a helyezke-
désem. Bízom abban, hogy 
ezekben a játékelemekben ér-
zékelhetően fejlődni tudok az 
előttünk álló szezonban.

– Huszonkilenc éves 
vagy, talán a legjobb kor-
ban a kosárlabdához, kellő 

rutinnal felvértezve. Most 
következhetnek a legjobb 
évek a pályafutásodban?

– Alapvetően nem gondol-
kodom ebben, nem hiszem, 
hogy a kortól függ egy játékos 
teljesítménye. A pillanatban 
hiszek, mindig a mostból kell 
kihozni a legjobbat. Az a filo-
zófiám, hogy a lejátszott mecs-
csek már a múltat jelentik, a 
jövőről pedig nem tudjuk, mit 
hoz, így mindig a jelenre kon-
centrálok, az aktuális mérkő-
zésen kell a legjobb formámat 
nyújtani!

Molnár Márton:  Mindig a jelenre koncentrálok, most kell a legjobbnak lenni

Újabb szezon az SKC-nál

AZ OLIMPIAI ESZME TERJESZTÉSÉRÉRT:  A Magyar Olimpi-
ai Akadémia elismerte szerzőnk, Papp Győző az olimpiai eszme 
terjesztésért, népszerűsítéséért végzett munkáját. Az elismerést 
a szervezet 77. vándorgyűlésén vette át. 

A 208 centi magas center, Molnár Márton (labdával) jól érzi magát Sopronban, sikeres szezonon van túl.  FOTÓ: SOPRONI TÉMA-ARCHÍVUM

PAPP GYŐZŐ

Sopron-
ban kosár-
labdaláz 
volt 1998 

tavaszán (is). Öt évvel 
az SVSE női csapatának 
első bajnoki címe után 
az akkoriban már GYSEV 
Ringa néven szereplő li-
la-fehér csapat sikert si-
kerre halmozott a Lilia-
na Ronchetti-kupában, 
Európa második legran-
gosabb női kosárlabda-
versenysorozatában. 

Remek teljesítménnyel érke-
zett meg a döntőbe a GYSEV 
Ringa, amelynek első mérkő-
zését Sopronban rendezték. 
Erős közhellyel élve: a nagy 
tét rányomta a bélyegét a ha-
zaiak játékára. A soproni höl-
gyek végül 70–65-re legyőzték 
ugyan a francia Aix-en-Pro-
vance együttesét, ám az volt 
az általános vélekedés, ez va-
lószínűleg kevés lesz a fran-
ciaországi visszavágóra. 

A hazaiak igazi kosárlab-
daünnepet szerveztek a finá-
lé második meccsére. Zsúfo-
lásig megtelt a kicsi csarnok, 
ám a mintegy 100 tagú sop-
roni szurkolótábor hang-
erőben felvette a versenyt a 
hazaiakkal. 

Kedvenceik – akikért 1500 
kilométert buszoztak – pedig 

cserében parádéztak a pályán. 
A sok remek teljesítmény kö-
zül is kiemelkedett Balogh Bu-
bué, aki 39 pontot helyezett el 
a provence-i kosárban. Három 
perccel a meccs vége előtt egy-
szerre kiáltott fel a teljes sop-
roni kispad: „Megvan!”. Vagy-
is a kupagyőzelmet már nem 
lehetett elvenni a GYSEV Rin-
gától. Az utolsó két és fél perc 
egyfajta örömjátékot hozott, 
minden soproni akció végén 
boldogan ölelkeztek össze a 
vendégjátékosok. A lila-fehé-
rek végül 72–70-re nyertek, 
és tizenöt évvel a BSE diadala 
után második magyar csapat-
ként szerezték meg a trófeát. 

Megérdemelten ünnepel-
tek a francia éjszakában, majd 

amikor másnap a schwechati 
repülőtérről – a magyar hatá-
rig az osztrák csendőrség kí-
séretében – a soproni Fő térre 
megérkeztek, már ezrek vár-
ták őket: „Újra itt van a nagy 
csapat!”. 

Kosárlabdában Sopron tör-
ténetének ez volt az első nagy 
nemzetközi sikere. Huszon-
négy évvel később felülmúl-
ták a másodikkal, mégpedig 
az Euroligában.

A kupagyőzelem részesei 
voltak: Balogh Judit, Béres 

Tímea, Csontos Eszter, Fábián 
Ildikó, Hollós Anna, Horváth 
Andrea, Dalia Kurtinaitiene, 
Magyarász Anita, Mészáros 
Kornélia, Szvetlana Orehova, 
Radnóty Krisztina, Török Zi-
ta játékosok; Bácskai Kornél 
ügyvezető elnök, Fullér Ist-
ván szakosztályelnök, Török 
Zoltán szakosztályvezető, Bo-
kor Ákos technikai vezető, Sa-
eed Armaghani vezetőedző, 
Palkovits Tamás edző, Gosz-
tola Anita gyúró, dr. Németh 
László orvos. 

„Újra itt van a nagy csapat!”  – A soproni Fő téren ezrek várták a bajnokokat

Negyedszázados kupagyőzelem

Boldog soproni csapat a Ronchetti-kupával – kosárlabdában ez volt az első nagy nemzetközi siker.

Vb-n a fiatal kosarasok
Az SKC két kosarasa, Csátaljay Péter és Csendes Péter is készül a 
hét végén kezdődő debreceni U19-es kosárlabda világbajnokság-
ra. A megmérettetésen a magyar korosztályos válogatott a rendező 
jogán vehet részt. Váradi Kornél szövetségi edző várhatóan a hét 
közepén jelöli ki a világbajnokságon szereplő tizenkettes keretet.

Nem kapta meg 
az újságot?

Terjesztési reklamáció: 

0699/517–501

SOPRONITEMA
HIVATALOS
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„Nem a fiatalok 
nem hisznek, 
hanem az öre-
gek nem mutat-
nak utat.”
Géczi János (1954–) 
József Attila-díjas 
író, képzőművész, 
egyetemi oktató

MOTTÓ

Géczi János:  
A tenyérjós
Mit árul el egy tenyér a 
pesti Józsefváros jósnőjé-
nek – a múltról? Nem a jö-
vendőt kell fürkésznie, ha-
nem visszafelé kénytelen 
felfedezőutakat tenni, az 
ezredforduló évtizedeibe, 
amikor egy vidéki kollégi-
um fojtott légköréből rob-
banásszerűen szóródtak 
szét a sorsok az észak-ame-
rikai campusokig, Jeruzsá-
lemig vagy akár Bakuig. 

KÖNYVAJÁNLÓ

Továbbra is várjuk  
az iskolák 

rendezvényeiről, 
ifjú tehetségeiről 

szóló értesítéseket 
a szerkesztoseg@
sopronitema.hu 

e-mail-címre!

MADARÁSZ 
RÉKA

Az elmúlt 
évekhez 
hasonlóan 

– Sopron önkormányza-
tának finanszírozásával 
és a Soproni Tankerüle-
ti Központ közreműkö-
désével – idén is nyári 
napközi teszi tartalma-
sabbá az általános isko-
lások szünidejét. 

Július 3-tól augusztus 18-ig, 
összesen 7 héten keresztül, 
hétköznaponként 8 és 16 óra 
között a Soproni Petőfi Sán-
dor Általános Iskola és Alap-
fokú Művészeti Iskola szolgál 
majd a nyári napközi hely-
színéül. A program nagy se-
gítséget jelenthet azoknak a 
szülőknek, akik a gyermekük 
felügyeletét a nyári szünet 
alatt nem vagy csak részlege-
sen tudják megoldani. 

– Az igénylőlapokat már 
visszaküldték a szülők, és fel 
is dolgoztuk azokat, így el-
mondható, hogy a tavalyihoz 
képest emelkedett a jelent-
kezők létszáma – tudtuk meg 
Marek János tankerületi igaz-
gatótól. – Várhatóan napi szin-
ten mintegy 200–250 sopro-
ni iskolában tanuló gyermek 
vesz részt a nyári napköziben, 

melynek – az önkormányzat 
jóvoltából – minden program-
ja ingyenes. A szülőknek kizá-
rólag az étkezés díját kell meg-
téríteniük, ami a tanév során 
megszokott módon és díjsza-
bással történik majd. Termé-
szetesen a kedvezmények to-
vábbra is élnek.

A szervezők elkötelezet-
tek, hogy a nyári napközi ne 
csak a gyermekfelügyeletről 
szóljon, hanem a gyerekek 
változatos, élményekkel te-
li programokon vehessenek 

részt, ezáltal pedig minél 
tartalmasabban tölthessék el 
a nyári szünetet. 

– Arra is törekszünk, hogy 
a diákok ne kizárólag az is-
kola épületében tartózkod-
janak, hanem – az időjárás 
függvényében – lehetőleg mi-
nél több időt a szabadban tölt-
senek – folytatta Marek János. 
– Az előző évekhez hasonlóan 
kirándulások, kézműves fog-
lalkozások, különböző sport-
versenyek, bemutatók és más 
változatos programok teszik 

majd színesebbé a nyári szün-
időt. Minden hétfőn kulturá-
lis bemutatóval kezdődik a 
hét, amelyben közreműködik 
a Horváth József Alapfokú 
Művészeti Iskola, a Soproni 
Pendelyes Kulturális Egyesü-
let és T. Horváth József elő-
adóművész is. 

A nyári napközit megelő-
ző és az azt követő két hét-
ben – amennyiben igény van 
rá – a gyermekek számára a 
saját intézményük biztosít 
felügyeletet. 

Naponta  mintegy 200–250 gyermek vesz részt a programokon

Népszerű nyári napközi

MADARÁSZ RÉKA

Egy rothos diák, Dülk Dániel nyerte meg az erdész 
technikus OSZTV-t. A Zirc környéki fiú a Soproni 
Egyetemre jelentkezett, a diploma után pedig er-
dőmérnökként szeretne elhelyezkedni.

Idén Szegeden a Kiss Ferenc 
Erdészeti Technikum adott 
otthont az erdész techniku-
sok országos szakmai tanul-
mányi versenyének. Az írás-
beli fordulón még körülbelül 
száz diák indult, innen a dön-
tőbe a legjobb 15 versenyző ju-
tott be. A válogatott mezőny-
ben hét rothos tanuló, köztük 
Dülk Dániel is szerepelt. 

A háromnapos döntőt Szege-
den rendezték meg.

– Az első nap lövészet volt, 
a második napon gyakorlati 
versenyszámok, a harmadi-
kon pedig a szóbeli és a felis-
merés – mesélte Dani. – A leg-
nehezebbnek a trófeabírálatot 
találtam, melynek során a 
természetbe kihelyezett tró-
feákról kellett távcsővel 

megállapítanunk a tőlünk va-
ló távolságukat, a súlyukat, a 
korukat és a lőhetőségüket.

A kimerítő három nap után 
óriási volt az izgalom, ugyanis 
az már ott, helyben kiderült, 
hogy ki lett az első három he-
lyezett, azonban a köztük lé-
vő sorrendet csak a Szak-
ma Sztár fesztiválon tudták 
meg. Danit nagyon meglep-
te a győzelem, mivel csak a 3. 
helyezésre érezte magát esé-
lyesnek. A fiatalembernek a 
jövőjéről határozott elképze-
lései vannak.

– Még gyerekként otthon, 
Nagyesztergáron egy erdész 
mellett láttam bele a szakma 
rejtelmeibe – mesélte. – Utá-
nanéztem, hogy hol szerez-
hetnék én is ilyen képesítést, 
és mivel a Rothról azt hal-
lottam, hogy itt magas szín-
vonalú az oktatás, ide jelent-
keztem. Tanulmányaimat 
a Soproni Egyetem Erdő-
mérnöki Karán folytatom, 
a diploma után pedig erdő-
mérnökként szeretnék elhe-
lyezkedni otthon.

Dülk Dániel a szabadide-
jét legszívesebben a termé-
szetben tölti: túrázik, gom-
bászik. Most már könnyebb 
dolga van, ugyanis első he-
lyezettként mentesült a szak-
mai vizsgák alól. A versenyre 
Varga Rita tanárnő és a Kisal-
földi ASZC Roth Gyula Erdé-
szeti Technikum, Szakképző 
Iskola és Kollégiumának er-
dészeti munkaközössége ké-
szítette fel.

A legjobb erdésztanuló

A növényfelismerés is a feladatok közé tartozott az erdész tech-
nikusok országos szakmai tanulmányi versenyén. Dülk Dániel 
lett az első a megmérettetésen. 

A szervezők elkötelezettek, hogy a nyári napközi ne csak a gyermekfelügyeletről szóljon, hanem 
a gyerekek változatos, élményekkel teli programokon vehessenek részt. 

Miniszteri 
elismerés 
Szakképzésért Apáczai 
Csere János-díjat kapott 
Králik Tibor, a Soproni 
Szakképzési Centrum kan-
cellárja. A miniszteri elis-
merést ünnepélyes kere-
tek között adták át múlt 
héten Vácon. Králik Tibor 
több évtizedes kimagas-
ló, precíz, innovatív szak-
mai tevékenysége és a 
szakképzés megújításá-
ban, fejlesztésében vég-
zett érdemei, valamint a 
szakképzési minőségbiz-
tosítási rendszer kidolgo-
zásában és bevezetésé-
ben végzett tevékenysége 
elismeréséért vette át a 
díjat dr. Hankó Balázs in-
novációért és felsőokta-
tásért felelős államtitkár-
tól és dr. Magyar Zitától, 
a Nemzeti Szakképzési 
és Felnőttképzési Hivatal 
elnökétől.

RÖVIDEN

MADARÁSZ RÉKA

Még csak 18 éves, de 
már önálló versesköte-
te jelent meg Tóth Vio-
lának. A Hajnal a szőlő-
ben című gyűjtemény 
csak költeményei egy 
részét tartalmazza, 
ugyanis már legalább 
száz verset írt.

Tóth Violát már bemutattuk 
újságunkban, amikor a tava-
lyi tanévben három versével 
első helyezést ért el A szeretet 
ereje című pályázaton (Szere-
tetből szőtt versek, Soproni Té-
ma, 2022. március 22.). A lány 
büszkén mutatta új kötetét, 
ami tökéletesen illik hozzá 
és a verseihez is: barackvirág 
vagy hivatalosabban szatén 
rózsaszín borítóját az ő alko-
tásai díszítik.

– Régóta terveztem a ver-
seim kiadását. Először össze-
állítottam az írásaimat, majd 
illusztrációt készítettem hoz-
zájuk. A borítót is én magam 
terveztem – mesélte a Soproni 
Széchenyi István Gimnázium 
11.C osztályosa. – Nagyon há-
lás vagyok a szüleimnek, hogy 
támogatták a kötet kiadását, 
hiszen nem mindenkinek ada-
tik ez meg. A kötetem 38 ré-
gebbi versemet tartalmazza. 
A 38-as számnak nagy jelen-
tősége van: ez volt a nagypa-
pám házszáma Budapesten. 

Bár alig ismertem őt, ugyan-
is még kicsi voltam, amikor 
meghalt, de azok alapján, 
amiket anya mesél róla, jó 
embernek tűnik. Rengeteget 
küzdött azért, hogy legyen egy 
saját háza, amit az utolsó tég-
láig önerőből finanszírozott.

A szerző még „használati 
útmutatóval” is ellátja az ol-
vasót a kötet elején: „Kérlek, 
hogyha ebbe a kötetbe bele-
olvasol, akkor mindig csak 
nyisd ki valahol, és az lesz a 
neked való vers, amit olvas-
nod kell.”.

– Hogy miért kapta a kö-
tetem a Hajnal a szőlőben 

címet? Mert ez egy nagyon 
szép cím, ráadásul az egyik 
kedvenc versemé is, amit az 
unokatesóm esküvőjére írtam 
– tette hozzá.

Viola a sporttal sem ha-
gyott fel. Ahogy azt tőle meg-
szokhattuk, ezerféle dolgot 
csinál egyszerre: táncol, súly-
zós edzésre és rúdfitneszre 
jár. A nővérétől nemrégiben 
egy kortárs tánc workshopon 
való részvételt kapott aján-
dékba, ami felhozta benne a 
régi emlékeket, és megerő-
sítette abban, hogy a kortárs 
és a modern tánc a két ked-
venc műfaja.

Saját maga készítette  az illusztrációkat a költeményekhez

Viola első verseskötete

Tóth Viola verseskötetében 38 költeményét olvashatjuk el. 
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Tegyünk a változásért!
Nyilván mindenki szeretné, hogy még jobb, még szebb legyen 
körülötte minden. Ha már most is minden szuper, lehetne ta-
lán még szuperebb. Ha meg egyáltalán nem szuper semmi, ak-
kor nagyon jó lenne, ha végre jó lenne. Én úgy szeretném, ha… 

Persze nagyon ritka, hogy csak úgy magától minden meg-
szépül, megjavul. Legtöbbször tennünk kell azért (néha nem is 
keveset), hogy jobb helyzetbe kerüljünk. Változtatnunk kell az 
életünkön, életmódunkon, és akkor, nos, akkor jönni fog a vál-
tozás. Persze, hogy mit és hogyan tegyünk, azt érdemes szak-
emberrel megbeszélni. A reklámok ebben a tekintetben (is) 
rossz tanácsadók! Annak nincs értelme, hogy lényegtelen dol-
gokon változtatunk. Ezzel lényegében nem teszünk semmit. 
Az is csak energiapocsékolás, ha 1–2 hétig vagy hónapig kifor-
gatja a világot a sarkából, de aztán minden a régi kerékvágás-
ban döcög tovább. Szakszerűen és tartósan kell változtatnunk, 
hogy jó irányban változzon életünk.
Dr. Tschürtz Nándor

EGÉSZSÉGSAROK

Nyerjen a rejtvénnyel! 
A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket június 28-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sopron, 
Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, melyet a 
szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.).

Június 7-i rejtvényünk megfejtése: „Talán nem ott kötöttem ki, ahová elindultam, de éppen ott, ahol lennem 
kell.”. Szerencsés megfejtőnk: Palotai-Fodor Judit, Sopron, Gyepű utca.

 KERESZT-
REJTVÉNY

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
Június 21-től június 27-ig. Az ügyeleti idő este 8 órától más-
nap reggel 8 óráig tart.

Június 21.,  
szerda

Ezüst Kehely gyógyszertár 
Kodály tér 12. 99/505–249

Június 22., 
csütörtök

Hajnal gyógyszertár 
Malompatak u. 10. 99/506–544

Június 23.,  
péntek

Ikvahíd gyógyszertár 
Híd u. 21. 99/314–084

Június 24.,  
szombat

Király gyógyszertár 
Várkerület 114. 99/508–242

Június 25., 
vasárnap

Korona gyógyszertár 
Várkerület 73. 99/505–865

Június 26.,  
hétfő

Lővér gyógyszertár 
Béke u. 4. 99/508–614

Június 27.,  
kedd

BENU 
Medicina gyógyszertár 
Erzsébet u. 6.

99/505–500

Lokálpatrióta család
SOPRONI CSALÁDTÖRTÉNETEK  – Lagler András 

PLUZSIK TAMÁS

„ Sopron, te  lelkünk éltető láng! Hű 
őr az ősi végeken” – hangzanak Sar-
kady Sándor sorai a város himnuszá-
ban. Vallják ezt azok, akik már nem-

zedékek óta itt élnek, és azok is, akik elszakadtak 
Soprontól.
Lagler András a Fenyő téri is-
kolában kezdte tanulmányait, 
majd a vendéglátóban érettsé-
gizett 1993-ban, ezt követően 
hamarosan egy saját reklám–
marketing céget alapított. Te-
ológusi mesterdiplomáját a 
Szent Pál Akadémián, politi-
kai kommunikációs tanácsadó 
diplomáját pedig a Budapesti 
Metropolitan Egyetemen sze-
rezte. A karitatív tevékenység 
mindig fontos szerepet játszott 
és játszik jelenleg is az életé-
ben, csakúgy, mint a konzerva-
tív–keresztény értékrend. Több 
mint egy évtizede külsős tagja 
a soproni önkormányzat népjó-
léti bizottságának, elnöke a Hí-
vószó Család- és Egészségvédő 
Alapítványnak és életre hívója 
a Konzervatív Lokálpatrióták 
Sopronért mozgalomnak. 

– Több évszázados sopro-
ni múltra visszatekintő család 
a Lagler família – kezdte Lag-
ler András. – Szépapáim felme-
női vélhetőleg Alsó-Bajoror-
szágból telepedtek Sopronba. 
Házi Jenő: Soproni polgárcsa-
ládok 1525–1848 című könyvé-
ben ez olvasható: „Lagler Já-
nos Kristóf 1740. február 24-én 
kerül a polgárkönyvbe. Szülei: 
néhai Lagler András soproni la-
kos és néhai Katalin. Mária ne-

jétől született fia János, aki (…) 
1769. május 8-án nyeri el a pol-
gárjogot.”. Lagler nagymama, 
született Scheibl Erzsébet is 
készített egy tizenegy gene-
rációra visszanyúló család-
fát, melyből az is kiderül, hogy 
a felmenőim szinte kivétel nél-
kül poncichterek voltak.

– A kivétel csak erősíti a sza-
bályt – folytatta András –, és ez 
a kivétel éppen András nagy-
apám volt, aki a pékmestersé-
get választotta. A negyvenes 
években Linzben dolgozott, 
majd a háború után feleségé-
vel együtt hazajött Sopron-
ba. 1946-ban lényegében az 
egész Lagler és Scheibl csalá-
dot kitelepítették, még az akkor 
már idős Mihály dédapámat is. 
A nagyszüleim csak azért ma-
radhattak idehaza, mert éppen 
akkor született Erzsébet nagy-
néném, így sem a nagymama, 
sem az újszülött nem élte vol-
na túl a hosszú vonatutat. Az-
tán jött a téeszesítés, de 1964-
ben néhány szőlősgazdának, 

így nagyapának is engedé-
lyezték, hogy művelhesse sa-
ját szőlőjét, a bort pedig oda-
haza hallgatólagos engedéllyel 
kimérhették. A szanatórium kö-
zelsége miatt hamarosan or-
szágos hírű hely lett a Lagler 
borozó, a „kis szanatórium”, 
ahol olyan hírességek is meg-
fordultak, mint Major Tamás, 
Ruttkai Éva vagy Dobi István.

– Édesapámat Sopronban 
legtöbben Lagler Puviként is-

merik, az 1970-es években egyik 
meghatározó játékosa volt 
a Soproni Postás labdarúgó-
csapatának, emellett raktár-
vezetőként dolgozott a postán, 
majd nagyapámék után átvette 
a borkimérést. Ma édesanyám-
mal együtt üzemeltetik a Lö-
vér körúti Lagler Vendégházat. 
Szüleimmel közösen őrizzük 
a felmenőinktől örökségként 
reánk hagyományozott sopro-
ni lokálpatriotizmust. 

– Szüleimmel közösen őrizzük a felmenőinktől örökségként 
reánk hagyományozott soproni lokálpatriotizmust – mondta 
Lagler András.  FOTÓ: PLUZSIK TAMÁS

CSALÁDI HÁTTÉR:  Sopronban született 1974-ben. Édesapja raktárvezetőként, édesanyja pedig 
röntgenasszisztensként dolgozott mindaddig, míg meg nem nyitották saját vendégházukat, me-
lyet jelenleg is üzemeltetnek. Felesége a családi vállalkozásban tevékenykedik. Nagyobbik lá-
nyuk Evangelina, akinek saját vállalkozása van, a kisebbik pedig Bonita, a Széchenyi-gimnázium 
tanulója, a Soproni Darazsak Sportakadémia kosárlabdázója. 
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KÓCZÁN 
BÁLINT

Egyre 
gyakrab-
ban hall-

hatunk Damu Renátá-
ról, aki énekelt már a 
Fő téren, de Budapest-
re is rendszeresen jár. 
Kónyai Tibor fedezte 
fel tehetségét, és közö-
sen készülnek a nyári 
fesztiválszezonra. 

– Zenész családban nőttem 
fel. Nagypapám, édesapám és 
a bátyám is kiváló zenészek 
– kezdte Damu Renáta. – Hat-
éves koromtól autodidakta 
módon kezdtem zongorázni, 
majd a szüleim beírattak a ze-
neiskolába. 2015-ben a Bartók 
Béla Zeneművészeti Szakkö-
zépiskolában folytattam ta-
nulmányaimat magánúton.

Az énekesnő több mint 
egy éve él Sopronban, és már 
számos rendezvényen talál-
kozhattunk gyönyörű hang-
jával. Renáta elmesélte, hogy 
az éneklés egyre fontosabb 
lett az életében, járt magán-
tanárhoz is, majd elvégezte a 
vokális énektanszak klasszi-
kus szakát.

2019-ben egy nagy válto-
zás következett, amikor a 
sors összehozta Kónyai Tibor 
soproni zeneszerző–zongora-
művésszel.

– Tibinél nagyon magas a 
mérce, amit szerintem elég 
nehéz megugrani, mert köz-
tudott, hogy csak profikkal 
lép színpadra – folytatta Rená-
ta. – Rendkívül hálás vagyok 

neki, hogy mentorál, folyama-
tosan tanulhatok tőle, és be-
vezetett ezekbe az izgalmas 
zenei kalandozásokba.

Renáta boldogan emlék-
szik vissza azokra a koncer-
tekre, amelyeken már kö-
zösen léptek fel: eljutottak a 
Keszthely Fesztre, a sárvári 
Zene Házába, Győrbe, a Ro-
tary Fesztiválra vagy a Zala-
karosi Karos Korzóra. – Szá-
momra sokáig csak amolyan 
vágyálom volt mindez. Aki-
ket korábban csak különböző 
platformokon értem el, most 

már együtt dolgozhatok velük, 
mint például Váczi Eszterrel 
vagy Gyárfás István „Gyafi” 
dzsesszgitárossal. 

Renátától megtudtuk, az 
elmúlt időszakban szó sze-
rint beleszeretett a dzsessz, 
a swing és a bossa nova mű-
fajba, illetve a portugál dalok-
ba. Ebben nagyon inspirálja 
egy brazil származású, sok-
oldalú művész, Antonio Car-
los Jobim.

Az énekesnő azt is elmond-
ta: nagyon elvarázsolta Sop-
ron a gyönyörű panorámáival, 

a magával ragadó hangulatá-
val, a szép kis utcáival, a cso-
dás belvárosával. Nagyon sze-
ret itt élni és fellépni. 

– Különösen felemelő érzés 
volt 2022-ben a Fő téren éne-
kelnem a Béke nemzetek fe-
lett keretében a nemzeti ösz-
szetartozás dalát.

Renáta már gőzerővel ké-
szül a nyári koncertekre, jú-
lius 16-án Veszprémben éne-
kel a Kónyai Tibor Quartettel 
a Rozé, Rizling Jazz Napo-
kon, de még számos helyre 
utaznak. 

Sztárok itt és ott

HUMORSAROK
Szénási Ferenc (Széna) soproni  karikaturista  
alkotásai hétről hétre.

Kónyai Tibor segített  megvalósítani Damu Renáta álmát

Lenyűgözte Sopron

Damu Renáta az elmúlt időszakban beleszeretett a dzsessz, a swing és a bossa nova műfajba, 
illetve a portugál dalokba. Számtalan fellépésre készül Kónyai Tiborral.  FOTÓ: HAJDÚ LÁSZLÓ
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Milyen bőrtípusra milyen fényvédő?
MADARÁSZ RÉKA

Végre itt a jó idő, a diákoknak a hosszú szünidő – ám 
a nyár minden szépsége mellett veszélyeket is rejt. 
Az UV-sugárzás például maradandó károsodásokat 
okozhat a bőrünkön. Szerencsére ma már többféle 
védekezési lehetőség is elérhető.

A Föld felszínére érkező suga-
rak nagyobb része UVA-sugár-
zás, ami nagy mértékben fele-
lős a bőr öregedéséért. Nem 
éget, hanem szépen, lassan 
pusztítja a kollagén- és elasz-
tinrostokat. Ráadásul köny-
nyedén behatol a bőr mélyebb 
rétegeibe is, ha pedig ezek ron-
csolódnak, a bőr tartása össze-
esik, és petyhüdtté válik. 

– Az UVB-sugárzás felelős az 
égésért, ami elsősorban a bőr 
felső rétegét károsítja – tudtuk 
meg Mesterházy Márta kozme-
tikusmestertől. – Mivel jóval 
erősebb az UVA-sugárzásnál, 
ennek hatására alakul ki hosszú 
távon a bőrrák. A napvédelem-

hez különböző faktorszámú ké-
szítményeket alkalmazhatunk. 
Az SPF jelölés után következő 
szám azt mutatja meg, hogy 
az adott fényvédő készítmény 
hányszor tovább képes védel-
met biztosítani a leégés el-
len ahhoz képest, mintha nem 
használnánk fényvédőt.

A fényvédőknek többféle tí-
pusa létezik. A fizikai fényvé-
dők megszűrik és visszaverik 
a káros sugarakat. Ezek a nehéz 
állagú, a bőrön réteget képe-
ző készítmények kíméletesek, 
ezért érzékeny, rozaceás bőrű-
eknek ajánlottak.

– A kémiai fényvédők köny-
nyebb állagúak, elnyelik 

a káros sugarakat, és nem ké-
peznek réteget a bőrön. Kombi-
nált, zsíros bőrűeknek javasolt 
az alkalmazásuk – folytat-
ta Márti. – A hibrid fényvédők 
a kétféle eljárás egyesítésével 
kombinálják a fizikai és a kémi-
ai fényvédők tulajdonságait. 
Legfőképpen vízhiányos, szá-
raz bőrűeknek szoktam ajánla-

ni ezeket. Víz- és verejtékálló-
ak, selymes érzetet nyújtanak, 
ráadásul környezetkárosító 
összetevőket sem tartalmaz-
nak. Léteznek még színezett 
fényvédők is, amelyek csök-
kentik a pórusokat, és halvá-
nyítják a foltokat. A legtöbb 
termék ma már környezetbarát 
és károsanyag-mentes.

A napvédelemhez különböző faktorszámú készítményeket 
használhatunk – és fontos, hogy használjunk is! 

RÖVIDEN

Gyermek és dal született
Új videoklippel üzente meg Ya Ou és Békefi Viki, hogy meg-
született első gyermekük. A tehetséges előadók ihletet merí-
tettek a várakozásokkal teli időszakból, és az utolsó hetekben 
stúdióba vonultak, hogy babájukat a számukra legkifejezőbb 
módon, azaz a zenén keresztül köszöntsék. A Várnak rám már 
nagy siker a világhálón. Békefi Viki több szállal is kötődik Sop-
ronhoz, hiszen korábban láthattuk a Petőfi Színházban.

SOPRONITEMA
HIVATALOS


